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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Nájem a pacht v novém občanském zákoníku
Od účinnosti nového občanského zákoníku bude nutno nově rozlišovat mezi nájmem a pachtem, tj.
mezi případy, kdy dojde pouze k přenechání užívacího práva k věci či zároveň k přenechání práva
požívat výnosy či plody věci. Zemědělský pozemek či podnik tak v budoucnu nebudou předmětem
nájmu ale pachtu.

 

 
 
Nájem i pacht jsou závazkové vztahy, jejichž předmětem je dočasné přenechání věci k užití
jinému. Pacht je přitom novým smluvním typem, který oproti stávající právní úpravě zavádí nový
občanský zákoník (dále jen „NOZ“). Nájem je upraven v ustanoveních § 2201-2331 NOZ. Pacht je
upraven v § 2332-2357 NOZ, přičemž se na něj přiměřeně použijí obecná ustanovení o nájmu.

Nájemní smlouvou se pronajímatel zavazuje přenechat nájemci individuálně určenou věc, popř.
soubor věcí (např. byt, garáž, motorové vozidlo, prodejní prostory a přilehlé parkoviště) k dočasnému
užívání a nájemce se zavazuje platit za to pronajímateli nájemné. Základními znaky nájmu je tedy
přenechání věci jinému k užívání, dočasnost a úplatnost.

Pachtem se pak rozumí přenechání individuálně určené věci, popř. souboru věcí (např. pole,
závodu) k dočasnému užívání a požívání jinému (pachtýři), a to za úplatu (pachtovné) nebo za
poskytnutí poměrné části výnosu z věci. Znaky pachtu jsou tak shodné se znaky nájmu, ale
navíc je zde možnost věc požívat, tj. brát z ní plody a jiné užitky. Z toho vyplývá, že
předmětem pachtu může být jen věc přinášející výnos / užitky, přičemž výnosem mohou být buď
plody naturální (např. úroda na poli), nebo civilní (typicky peněžní zisk).[1] Požíváním se rozumí
braní plodů a výnosů z věci pachtýřem, který k nim bez dalšího nabývá vlastnické právo.

Pojmovým znakem obou smluvních typů je úplatnost. (Bezplatné přenechání věci k užívání jinému je
v NOZ upraveno prostřednictvím dvou smluvních typů, kterými jsou výprosa a výpůjčka). Rozdíl však
spočívá ve formě úplaty: v případě nájmu je úplatou vždy nájemné, v případě pachtu může
být úplatou pachtovné nebo část výnosu z propachtované věci; obě formy úplaty je rovněž
možné kombinovat (např. u pachtu závodu bude například praktické sjednat, že pachtýř uhradí
propachtovateli měsíční fixní sumu a k tomu určité procento z účetního zisku závodu).

Vedle právní úpravy obecného nájmu upravuje NOZ také specifické druhy nájmu, kterými jsou nájem
bytu a domu, nájem prostoru sloužícího k podnikání, podnikatelský nájem movitých věcí, nájem
dopravního prostředku a smlouva o ubytování. V případě pachtu upravuje NOZ kromě obecného
pachtu ještě pacht zemědělský a pacht závodu.

Přechodná ustanovení: Existující nájmy se budou ode dne nabytí účinnosti řídit NOZ. Práva
a povinnosti, které vznikly před účinností NOZ, se budou nadále řídit stávající právní
úpravou. Podle dosavadních právních předpisů se budou posuzovat lhůty, které započaly
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běžet před účinností NOZ a dále lhůty, které se vztahují k uplatnění práv a povinností,
které se řídí stávající právní úpravou. V případě pachtu přechodná úprava chybí, neboť se jedná
o zcela nový smluvní typ. Pro pacht se tedy použijí obecná ustanovení o závazcích. Nájemní
smlouvy, které svou povahou odpovídají charakteristice pachtu, se tak budou až do svého
zániku řídit stávající právní úpravou. Dohodou smluvních stran  je však možné podřadit i
tyto smlouvy pod úpravu NOZ.

Shrnutí:

Nově se bude rozlišovat mezi případy přenechání užívacího práva a případy
přenechání práva užívacího a zároveň práva věc požívat / čerpat výnosy.
Nájem spočívá v přenechání věci k dočasnému užívání za úplatu (nájemné).
Pacht spočívá v přenechání věci k dočasnému užívání a požívání (braní plodů a
výnosů) za úplatu, kterou je pachtovné nebo část výnosu, popř. kombinace obou.
Na pacht se přiměřeně užijí ustanovení NOZ o nájmu, není-li zvláštní úpravy.
Bezplatnými formami přenechání věci k užívání jsou výprosa a výpůjčka.
Na právní úpravu existujících nájmů se NOZ použije ode dne jeho účinnosti.
Práva a povinnosti, které vznikly před účinností NOZ, se však budou řídit stávající
právní úpravou. Podle dosavadních právních předpisů se budou posuzovat lhůty, které
započaly běžet před účinností NOZ a lhůty, které se vztahují k uplatnění práv a
povinností, které se řídí stávající právní úpravou.

Mgr. Ing. Dominika Veselá

Mgr. Melinda Vrajíková

Dvořák Hager & Partners, advokátní kancelář, s.r.o.  

Oasis Florenc
Pobřežní 12
186 00 Praha 8

Tel.: +420 255 706 500

http://www.dhplegal.com/


Fax:  +420 255 706 550
e-mail: praha@dhplegal.com

--------------------------------------------------------------------------------
[1] Důvodová zpráva k NOZ. [online]. [cit. 2013-01-10]. Dostupné >>> zde, s. 512.

© EPRAVO.CZ – Sbírka zákonů , judikatura, právo | www.epravo.cz

Další články:
Jak fungují plánovací smlouvy v reálných situacích (1. díl)
Rozvod? Už k němu nemusíte. Shrnutí podmínek, za jakých nebudete u soudu vyslýcháni,
dokonce ani nebude nutná Vaše osobní účast
Jaké klíčové změny přináší návrh novely stavebního zákona?
Byznys a paragrafy, díl 26.: Smírčí řízení jako alternativní nástroj řešení sporů mezi
podnikateli
Pozemkové úpravy aneb „malé“ vyvlastnění
Nová éra v boji proti nekalým obchodním praktikám: Co přinese nové procesní nařízení EU?
Licence LUC v podnikatelské strategii provozovatelů dronů
Péče rodičů po novele od 1.1.2026
K ukončování služebního poměru po novele zákona o státní službě
Aktuality z práva internetu: kybernetická bezpečnost a online řešení sporů
Zelené standardy pro výstavbu a renovace: jaké povinnosti přinese nová evropská úprava?

mailto:praha@dhplegal.com
http://obcanskyzakonik.justice.cz/tinymce-storage/files/Duvodova-zprava-NOZ-konsolidovana-verze.pdf
http://www.epravo.cz/
https://www.epravo.cz/top/clanky/jak-funguji-planovaci-smlouvy-v-realnych-situacich-1-dil-120605.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/rozvod-uz-k-nemu-nemusite-shrnuti-podminek-za-jakych-nebudete-u-soudu-vyslychani-dokonce-ani-nebude-nutna-vase-osobni-ucast-120607.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/rozvod-uz-k-nemu-nemusite-shrnuti-podminek-za-jakych-nebudete-u-soudu-vyslychani-dokonce-ani-nebude-nutna-vase-osobni-ucast-120607.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/jake-klicove-zmeny-prinasi-navrh-novely-stavebniho-zakona-120604.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/byznys-a-paragrafy-dil-26-smirci-rizeni-jako-alternativni-nastroj-reseni-sporu-mezi-podnikateli-120718.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/byznys-a-paragrafy-dil-26-smirci-rizeni-jako-alternativni-nastroj-reseni-sporu-mezi-podnikateli-120718.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/pozemkove-upravy-aneb-male-vyvlastneni-120654.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/nova-era-v-boji-proti-nekalym-obchodnim-praktikam-co-prinese-nove-procesni-narizeni-eu-120588.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/licence-luc-v-podnikatelske-strategii-provozovatelu-dronu-120540.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/pece-rodicu-po-novele-od-112026-120570.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/k-ukoncovani-sluzebniho-pomeru-po-novele-zakona-o-statni-sluzbe-120580.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/aktuality-z-prava-internetu-kyberneticka-bezpecnost-a-online-reseni-sporu-120576.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/zelene-standardy-pro-vystavbu-a-renovace-jake-povinnosti-prinese-nova-evropska-uprava-120534.html

